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First of all: The foundation of the European Atomic Community has not been initiated by the will of the people nor has
it been founded by a majority, but by interest groups of the benefitting atomic industry itself. Above that, it is plain to
see that the EURATOM Treaty is written in the most privileging way to the wellbeing of one single energy source. 

Combined with its status as a part of the constitution, we have to point out clearly: this in no way corresponds to
democratic principles. 
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Gegründet wurde die Europäischen Atomgemeinschaft weder durch den Willen des Volkes noch durch eine Mehrheit 
initiiert, sondern durch Interessengruppen der profitierenden Atomindustrie selbst. Der EURATOM-Vertrag ist auf 
privilegierendste Weise zum Wohl einer einzigen Energiequelle geschrieben. 

In Verbindung mit seinem Status als Teil der Verfassung ist klar ersichtlich: Dies entspricht in keiner Weise 
demokratischen Grundsätzen. 
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EURATOM basically undemocratic

Ø not initiated by the people’s will

Ø not founded on a majority 

Ø only to the benefit of the atomic industry
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Even if the free choice of energy source is guaranteed, every EU country has so far been forced to become a 
member of EURATOM - and thus has to submit to its goals. The consensus that existed when the treaty came into
force in 1957 is nowhere near any longer. 

Strangely enough, the contract says nothing about its expiration and options for termination are not included. Every 
simple club or organization would have to meet such regulations in order to be officially approved.
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Wenn auch die freie Wahl der Energiequelle gewährleistet ist, wurde doch jeder EU-Staat bisher gezwungen, 
Mitglied von EURATOM zu werden – und sich ihren Zielen zu unterwerfen. Dabei ist der Konsens, der 1957 bei 
Inkrafttreten des Vertrags bestand heute bei weitem nicht mehr vorhanden. 

Seltsamerweise sagt der Vertrag aber nichts über sein Ablaufen aus und auch Optionen für die Kündigung sind nicht 
enthalten. Jeder einfache Verein oder jede Organisation müsste solche Vorschriften erfüllen, um behördlich 
genehmigt zu werden.
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EURATOM Treaty – fundamentals

Ø de facto compulsory membership 

Ø no expiration date 

Ø no provisions on termination or exit
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Applying democratic principles is actually consensus in EU Treaties. Actually, because if the EURATOM Treaty had been
structured democratically, it would have fit into the TEU and the TFEU without any problems. But it's not like that. Essential 
components of this nuclear protection and promotion agreement would collide with crucial parts of the general
agreements, would conflict with competition law. 

This outstanding privilege of an individual branch enables the circumvention of general law - This enables – and even
provokes, as we learned from the Hinkley Point C subsidy causa – overruling of general laws . Competition rules, as
performed in a free market, are being undermined by nuclear. The same could happen to the application of the ‘Do No
Significant Harm’ criteria on taxonomy soon.

EURATOM also does not regulate liability insurance for nuclear power plant operators - while the TEU and the TFEU are not 
responsible for this. This vacuum inevitably promotes completely inconsistent and also highly inadequate liability
regulations, which are also based on a voluntary basis. 

We encounter a similar problem with safety standards: There are minimum standards only, assessments and reviews are
left to the national regulatory authorities - who are usually deeply involved with the operators of NPP. 6
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Demokratische Grundsätze anzuwenden ist eigentlich Konsens in EU-Verträgen. Eigentlich, denn wäre der EURATOM-
Vertrag tatsächlich demokratisch aufgebaut, hätte er problemlos in den EUV und den AEUV gepasst. Ist aber nicht so. 
Wesentliche Komponenten dieses nuklearen Schutz- und Förderungsvertrags würden mit entscheidenden Teilen der 
allgemeinen Verträge kollidieren, würden mit Wettbewerbsrecht in Konflikt geraten. 

Diese herausragende Privilegierung einer einzelnen Branche ermöglicht die Umgehung des Allgemeinrechts – diese wird 
geradezu provoziert, wie wir durch die Causa Hinkley Point C erfahren haben. Wettbewerbsregeln, wie sie auf einem freien 
Markt gelten, werden untergraben. Und auch der konsequenten Anwendung des „Do No Significant Harm“- Prinzips für die 
Taxonomie droht das gleiche.  

EURATOM regelt auch nicht die Haftpflichtversicherung für AKW-Betreiber - während der EUV und der AEUV dafür nicht 
verantwortlich sind. Dieses Vakuum fördert unweigerlich völlig inkonsistente und auch höchst unzureichende 
Haftungsregelungen, die noch dazu auf freiwilliger Basis beruhen. 

Bei Sicherheitsstandards stoßen wir auf ein ähnliches Problem: Es gibt nur Mindeststandards, Bewertungen und 
Überprüfung sind den nationalen Regulierungsbehörden überlassen – und die sind in der Regel eng mit den Betreibern von 
KKW verschränkt.
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EURATOM Treaty and its status within the EU institutions

Ø inside and outside the constitution at the same time

Ø not bound to competition rules

Ø precautionary principle is being undermined  – ‘do no significant harm’ 
principle could become too

Ø real crucial issues, concerning the protection of the common – like 
adequate and equal liability insurance / third party liability or safety 
standards are left out or vaguely worded
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Obviously, transparency is not in the interests of the European Atomic Energy Community. Several attempts by Member 
States (e.g. Austria, Germany or Luxembourg) to find out the sum of the respective contribution to EURATOM failed so 
far. Even on the total budget for EURATOM there also is almost no overview, because the channels of cash flows are so 
multiple and unclear. On top of that there is no register that would allow transparent follow-ups. 

Regular economic evaluations are also missing. We are convinced, that if there were comparative studies on 
profitability, it should have been clear for the longest time, that the economic performance of nuclear power is a 
disaster and that the emergency brake would have long been pulled.
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Transparenz liegt augenscheinlich nicht im Interesse der Europäischen Atomgemeinschaft. Mehrere Versuche von 
Mitgliedstaaten (z. B. Österreich, Deutschland oder Luxemburg), die Summe des jeweiligen Beitrags zur EURATOM 
herauszufinden, sind bisher gescheitert. Selbst zum Gesamtbudget für EURATOM gibt es keinen Überblick, da die 
Geldflüsse zu divers und unklar sind. Und ein Register, welches transparente Nachverfolgung ermöglichen würde, gibt es 
sowieso nicht. 

Auch regelmäßige wirtschaftliche Evaluationen fehlen. Wir sind davon überzeugt: bei vergleichenden 
Rentabilitätsstudien wäre längst klar, dass die wirtschaftliche Performance der Kernenergie ein Desaster ist und die 
Notbremse längst gezogen wäre.
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EURATOM and the lack of transparency

Ø no comprehensible information on the overall budget due to the 
division into many individual channels

Ø member states have no influence on the amount they contribute to 
the manifold EURATOM purposes  

Ø no evaluation on economic performance 
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We, the people, we can appeal to you, our democratically elected representation in the EU Parliament - but you have no
decision-making authority on nuclear issues. 

The framework is given by the EURATOM Treaty. Its objective is: [...] resolved to create the conditions necessary for the
development of a powerful nuclear industry [...]. Whether we like it or not, the EU Parliament is not allowed to have a 
say in nuclear matters. 

To the European Commission, as the guardian of the treaties, we may appeal on several issues on basis of the European 
Citizens Initiative ECI. But we may not appeal on all nuclear matters. EURATOM Treaty’s unique, still primary law status
knocks out citizen participation. 
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Wir, das Volk, wir können an Sie, unsere demokratisch gewählte Vertretung im EU-Parlament, appellieren - aber Sie 
haben keine Entscheidungskompetenz in Nuklearfragen. 

Der Rahmen wird durch den EURATOM-Vertrag vorgegeben. Seine Zielsetzung lautet: [...] entschlossen, die 
Voraussetzungen für die Entwicklung einer mächtigen Atomindustrie in Europa zu schaffen [...]. Ob uns da gefällt oder 
nicht: In nuklearen Angelegenheiten darf das EU-Parlament nicht mitentscheiden. 

Die Europäische Kommission, als Hüterin der Verträge, können wir auf der Grundlage der Europäischen Bürgerinitiative 
EBI in verschiedenen Fragen anrufen – jedoch nicht in sämtlichen nuklearen Belangen. Der einzigartige Status des 
EURATOM-Vertrags als Primärrecht, schließt die Beteiligung der Bürger_innen aus.
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EURATOM – lack of participation 

Ø EU Parliament has no binding right on co-decision making

Ø No access to participation via European Citizen Initiative
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Clearly, we are aware that nuclear power in its decades of flight without a landing place in sight has created
extraordinary problems that must be solved. And it’s high time for this. It is all the more important that this task and its
handling be placed on a democratic basis. 

Above all, we need a clear commitment that nuclear energy and its further use can no longer be defined as a common
interest within the EU. 

We are counting on the Conference on the Future of Europe to open a window of opportunity to abolish EURATOM, 
making the way free for renewable, safe, affordable energy policies. 

President von der Leyen said about the future conference [...] I am also open to treaty changes [...]. Let's take her by her 
word! And we we are counting on you, the MEPs, to join us and make the most of all the opportunities available to you.
.

15



atomstopp_atomkraftfrei leben!

Wir sind uns klar darüber, dass die Kernenergie in ihren jahrzehntelangen Flügen ohne Landeplatz außergewöhnliche 
Probleme verursacht hat, die gelöst werden müssen. Und dafür ist es höchste Zeit. Umso wichtiger ist es, dass diese 
Aufgaben und ihre Handhabung demokratisch bewältigt werden. 

Vor allem brauchen wir ein klares Bekenntnis, dass die Kernenergie und ihre weitere Nutzung nicht länger als 
gemeinsames Interesse innerhalb der EU definiert werden darf. 

Wir zählen auf die Konferenz zur Zukunft Europas, die Gelegenheit zu nutzen, EURATOM abzuschaffen und so den Weg 
frei zu machen für ausreichend erneuerbare, sichere und erschwingliche Energieversorgung. 

Präsidentin von der Leyen sagte zur Zukunftskonferenz […] auch für Vertragsänderungen bin ich offen […]. Nehmen wir 
sie beim Wort! Gemeinsam: Wir zählen darauf, dass auch Sie, geschätzte Abgeordnete sich anschließen und alle 
Möglichkeiten, die Ihnen zur Verfügung stehen, dahingehend nutzen.
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EURATOM – our perspectives

Ø Dissolving EURATOM Treaty and implement necessary regulations into TEU 
and TFEU

Ø Conference on the future of Europe – Taking President von der Leyen by her 
word – […] I am also open to Treaty change. […]

Ø Counting on the EU Parliament to be a strong ally
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